
Klub poslanika Socijaldemokrate i Liberalna part
Kancelarijabr. 13, Telefbii: +382 (0) 20 4

SD
e mail: klubposlariikas.dilpcg@"skupstim

Socijaldemokrate
Crne Gore

CRNA GpRA

skupStina crne gore

jaradlSSre A . onn.

>4 ali^&lFiKAaoNl''
...BROJi

1

EPA: - -

' PRI^lGr .

SKUPSTINA CRNE GORE

- Predsjedniku Ivanu Brajovicu -

Na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore, postavljam sljedece

pitanje, na Sedmoj - posebnoj, sjednici Drugog redovnpg (jesenjeg)

zasijedanja 12.12.2018. gddine, predsjedniku Vlade Crne Gore, gospodinu

Dusku Markovicu:

Imajiici u vidu visegodisnji problem izrdzene strukturne

neuskladenosti ponude f traznje za radnom snagom, koji su konkretni

rezultati Vladine pdlitike ii segmentii srednjeg strucnog obrazovanja ?

Molim Vas da mi odgovpr dostavlte i u pisanoj formi.

Predsjednik kluba poslanika

mf Boris Mueosa

KJub poslanika Socijaldemokrate 1 Liberalna partiJa.Cme Gore
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Podgorica, 26. decembar 2018. godine

SKUPSTINA CRNEGORE

Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjednice,

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika SkupStine Crne Gore u
prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanicka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 12. decembra 2018. godine, kako bi isti bill
dostavljeni uvazenim poslanicima.

S uvazavanjem,

:b,MarJ^^



poslaniCko pitanje

Imajuci u vidu dugogodisnji problem izrazene neuskladenosti ponude i traznje za radnom

snagom, koji su konkretni rezultati Vladine politike u segmentu srednjeg strucnog

obrazovanja?



ODGOVOR

Uvazeni poslanice Mugosa,

Hvala Vam na ovom pitanju. Mislim da je veoma vazno i rekao bih da ima sustinski znacaj i
razvojnu dimenziju.

Prve dvije godine mandata ove Vlade bile su znacajne za sistem obrazovanja. Povecan je
budzet za ovu oblast, 1 to ne zato sto imamo novca na pretek, vec zato sto smo Jasni u
namjerama da kvalitetan obrazovni sistem bude osnova naseg razvoja.

Ipak, u sve ucestalijoj potrebi za dostupnijim i kvalitetnijim visokim obrazovanjem, rekao bih
da se potpuno nepravedno zanemaruje, ill bolje receno umanjuje znacaj srednjeg strucnog
obrazovanja.

Stoga Vam posebno zahvaljujem kao sto sam vec rekao, sto ste svoje poslanicko pitanje
usmjeriti upravo na ovaj obrazovni nivo, koji se uobicajeno percipira kao samo jedan od
preduslova za sticanje fakultetske diplome, a ne kao prilika za zaposljavanje u djelatnostima
koje mogu obezbljediti visok kvalitet zivota i dobru zaradu.

I nije ovo ekskluzivitet Crne Gore. Nema samo nase drustvo nasusnu potrebu za visokim
obrazovanjem. (Da ne budem pogresno shvacen, ne mislim i ne kazem da je to grijeh.)

AN svjedoci smo koNko su svakog dana upravo zanimanja koja zahtjevaju srednji nivo
obrazovanja deflcitarna i u mnogim razvijenijim zemljama Evrope, te da bas u tim oblastima
postoji najvisi stepen neuskladenosti ponude 1 potraznje, a Vi ste to dobro saopstili u
obrazlozenju svog pitanja.

Sa druge strane, u inflaciji fakultetskih diploma, ovih IN onih zvanja, sve cesce govorimo o
neuskladenosti sa potrebama trzista rada. Nerijetko veoma stidljivo govorimo i o kvalitetu
stecenih znanja.

Medutim, moramo se u jednom trenutku zapitati, da li je taj medukorak izmedu obaveznog
osnovnog i zeljenog visokog obrazovanja, kljucan za filtriranje zanimanja koja mogu doprinijeti
povecanju zaposlenosti, konkurentosti i uskladivanju sa potrebama trzista rada, pa i boljoj
afirmaciji pojedinca. Jer samo uspjesan pojedinac gradi uspjesnu porodicu i uspjesno drustvo!

Postovani poslanice,

Upravo je zbog ovoga sto sam saopstio povezanost obrazovanja i trzista rada postavljena kao
cilj u svim strateskim dokumentima iz oblasti obrazovanja, a kvalitetna saradnja izmedu
poslodavaca i skola ostaje prioritet rada Vlade 1 Ministarstva u ovom segmentu.

Syjesni postojanja problema strukturne neuskladenosti na trzistu rada, cinjenice da znacajno
ucesce u strukturi nezaposlenih imaju lica sa III i IV stepenom strucne spreme, kao i prilicno
visokog obima zaposljavanja stranaca,kao sto ste rekli, nastavili smo sa reformom svih nivoa
obrazovanja, s posebnim akcentom na srednje strucno obrazovanje.



U torn cilju sproveden je citav set mjera i aktivnosti, i ne same na zakonodavnom planu.

Minlstarstvo na ovom pitanju radi debar posao i radi odiicno.

Uz podrsku Privredne komore stvorene su pretpostavke da se ucenici obrazuju u realnom

radnom okruzenju pa su i najvaznije izmjene Zakona bile usmjerene na ponovno pokretanje

dualnog obrazovanja. Danas u torn sistemu, u 26 skola na teritoriji 18 opstlna imamo preko

250 poslodavaca i oko 570 ucenika kojima je obezbijedena 1 adekvatna novcana naknada za

ulozeni rad tokom ucenja. Dakle, ucenici na ovom nivou primaju naknadu u procesu strucnog

obrazovanja.! za ovo je potreban novae i ovo poboljsava standard porodica i komentar je na

upite nase politicke konkurencije gdje ide novae Iz budzeta koji dobijamo iz povecanog rasta.

Posebno bih istakao da je u prethodnoj i ovoj skolskoj godini dodijeljeno ukupno oko 420

stipendija ucenicima strucnih skola koji su se odiucili za neki od smjerova za deficitarne

kvalifikaclje. Dakle i ovo je novae.

Sve ovo rezultiralo je cinjenieom da za samo dvije godine biljezimo povecanje upisa na

takozvanitreci stepen za skoro 200%. (Skolske 2016/17-566 ucenika, 2018/19-1561 ucenik).

Poslanice Mugosa,

Podijelicu sa Varna rezultate istrazivanja koje je radeno za potrebe Komunikaeione strategije

Vlade, a koje je pokazalo da mladi dominantno smatraju da ce turizam (i to 76,4% ispitanika) i

poljoprivreda (68,5% ispitanika) kreirati dovoljno poslova za njih. I to je ono sto me radujei

Dakle, mijenjamo svoj stav o onome sto su nam mogucnosti u drustvu.Ne idemo u srednju

skolu da bi se samo upisali na fakuitet, nego idemo u srednju skolu da bi bill bogati.

Mlade generaeije postepeno mijenjanju odomacenu svijest da se nakon godina skolovanja, za

prosjecnu platu, trazi dozivotno uhljebljenje u administraeiji.

Naprednim stavovima mladi pokazuju da njihov pogled seze dalje u buducnost, da je njihova

vizija Crne Gore razvojno orijentisana, i da ce politike koje sprovodimo u oblastima turizma 1

poljoprivrede, generisati nova, kvalitetna i dobro placena radna mjesta za njih.

Sa druge strane nas zadatak je da ih kroz kvalitetan sistem obrazovanja pripremimo za zahtjeve

trzista jer ce kao takvi doprinositi svom licnom napretku, i razvoju drustva u cjelini.

Vjerujem da nam rezultati koje sam upravo saopstio, daju za pravo da ocijenimo da smo, da

budem skroman, na dobrom putu, a Vi ste dali malo jacu ocjenu o ovom nasem rezultatu i

napretku koji smo ostvarili u ove dvije godine.

Hvala Vam!


